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جمعه و شنبه باید تعطیل شود
 کنفدراسیون صادرات ایران در مکاتبه ای با رئیس مجلس 
اعلام کرد: موکول کردن تعطیلات پایان هفته به جمعه و 
شنبه می تواند زمینه ساز فضای موثرتری در تجارت خارجی 
و ارزآوری برای کشور شود. کنفدراسیون صادرات ایران با 
ارسال نامه ای به رئیس قوه مقننه، اعلام کرد: عدم تطبیق 
تعطیلات پایان هفته در ایران با سایر کشورهای دنیا، منجر 
به برقراری محدود ارتباطات تجاری با بازارهای جهانی آن 
هم در شرایطی خواهد شد که اقتصاد ایران با مشکلات 
عدیده ای دست و پنجه نرم می کند که به طور قطع، تصمیم 
نمایندگان مبنی بر اعلام رسمی تعطیلات پایان هفته در 
روزهای پنجشنبه و جمعه و نیز فرصت مؤثر ۳ روزه در هر 
هفته برای تعامل و انجام مراودات تجاری با بازارهای جهانی، 
بیش از پیش بر سختی آن خواهد افزود. در بخشی از این 
نامه آمده است؛ موکول کردن تعطیلات پایان هفته به جمعه 
و شنبه می تواند تعداد روزهای مؤثر برای فعالان اقتصادی 
در تعاملات تجاری با دنیا را به ۴ روز در هفته افزایش داده و 
زمینه ساز فضای موثرتری در تجارت خارجی و ارزآوری برای 
کشور شود. کنفدراسیون صادرات ایران به عنوان تشکل 
بالادستی حوزه صادرات غیرنفتی، همراه با دیگر بخش های 
اقتصادی مخالفت خود با محدود شدن فعالیت های تجاری 
را اعلام کرده و از مجلس شورای اسلامی درخواست نمود 
تا با تجدیدنظر در این تصمیم، زمینه رشد و ارتقای سطح 

تعاملات اقتصادی کشور با دنیا را فراهم کنند. 

  کمبودی در تولید و توزیع 
انواع روغن نداریم

 دبیر انجمن صنایع روغن نباتی ضمن اشاره به اینکه هیچ 
کمبودی در زمینه تولید و توزیع انواع روغن نباتی در بازار 
وجود ندارد، درباره تخصیص ارز به واردات روغن خام توضیح 
داد: هیچ ارزی به روغن های وارداتی که از ابتدای آبان ماه 
کشور شده، تخصیص نیافته  کنون وارد  گذشته تا سال 
است. علیرضا شریفی با اشاره به تاخیر دولت در پرداخت 
ارز روغن های خام وارداتی گفت: این تاخیر تخصیص ارز 
کیدات  به واردات روغن خام در حالی است که با توجه به تا
دولت مبنی بر فروش کالای وارداتی با ارز ۲۸ هزار و ۵۰۰ 
تومانی، این روغن ها با نرخ مصوب در بازار به دست مصرف 
کنندگان رسیده است. وی خاطرنشان کرد: با توجه به 
شرایط اخیر، دولت با پرداخت به موقع ارز روغن خام وارداتی 
می تواند به تسریع در واردات، کاهش ریسک تجارت خارجی 
و تنظیم بازار روغن نباتی توسط بخش خصوصی  کمک کند. 
دبیر انجمن صنفی صنایع روغن نباتی در خصوص وضعیت 
تامین روغن نباتی در کشور گفت: طی سال گذشته حدود 
۱. ۶ میلیون تن انواع روغ خام به ارزش حدود ۲. ۲۵ میلیارد 
دلار وارد کشور شده است که از لحاظ وزنی ۱۴ درصد افزایش 
نشان می دهد.  بنابر اعلام انجمن صنایع روغن نباتی ایران 
شریفی افزود: روند واردات و ذخایر روغن نباتی در شرایط 
نرمالی قرار دارد و هیچ کمبودی در زمینه تولید و توزیع انواع 

روغن نباتی در بازار وجود ندارد. 

  یارانه ۱۰ هزار یورویی 
کسی های برقی برای تا

ح خودروهای برقی وزارت صمت تصریح کرد:   مدیر طر
انتظار می رود تا سه ماه آینده شمار خودروهای برقی که 
کسی در سراسر کشور به کار گرفته می شود تا  به عنوان تا
۱۰هزار دستگاه افزایش یابد و با نصف قیمت واقعی در اختیار 
ح  متقاضیان قرار گیرد. حسن کریمی   سنجری، مدیر طر
خودروهای برقی وزارت صمت در گفت وگو با ایلنا از استمرار 
و برقراری جریان تامین خودروها، ایجاد زیرساخت و تامین 
برق آنها خبر داد و گفت: خودروهای برقی که قرار است به 
کسی مورد استفاده قرار بگیرند در مرحله صدور  عنوان تا
ک ها دست کم  ک »ت« قرار دارند و در صورت صدور این پلا پلا
۳۰۰۰ خودرو آماده است تا به ناوگان حمل و نقل عمومی 
کشور وارد شود، البته این امر مشروط به این موضوع است که 
گذاری این خودروها  کسیرانی های سراسر کشور نیز برای وا تا
قرارداد ببندند. وی افزود: در صورت تحقق این دو امر و با 
توجه به اینکه خودروهای برقی در حال حمل به گمرکات 
و در شرف ترخیص هستند این انتظار وجود دارد که در سه 
ماه آینده تعداد این خودروها در ناوگان حمل و نقل عمومی 
ح  کشور به ۸ هزار تا ۱۰ هزار دستگاه افزایش یابد. مدیر طر
خودروهای برقی وزارت صمت خاطرنشان کرد: فروش این 
کسیرانی باید با تخصیص یارانه صورت  خودروها به ناوگان تا
بگیرد و براساس آنچه در ماده ۱۲ آمده برای هر خودرو ۱۰ هزار 
و ۴۳۲ یورو یارانه در نظر گرفته شده است و این یارانه از منابع 
حاصل از صرفه جویی در مصرف سوختی تامین می شود 
که در پی جایگزینی خودروهای برقی با خودروهای بنزینی 
کنون بر گاز و بنزین  به دست می آید. وی اظهار کرد: دولت ا
ج شدن  یارانه پرداخت می کند و منابع حاصل از رده خار
خودروهایی که این دو سوخت را می سوزانند به رانندگانی 
کریمی    را می خرند.  برقی  که خودروهای  تعلق می گیرد 
سنجری تصریح کرد: قانون صراحت دارد که بنا بر مصوبه 
نوسازی ناوگان شهری چون خودروهای برقی به صرفه جویی 
در مصرف سوخت کشور می انجامد تسهیلات مرتبط با آن به 
صورت بلاعوض پرداخت شود زیرا این خودروها برای دولت 
سودآور است و به کاهش واردات بنزین و یا افزایش صادرات 
این سوخت می انجامد. وی اضافه کرد: رقم یادشده که به 
عنوان تسهیلات به راننده خودروهای برقی داده می شود، در 
صورتی که پرداخت شود حکم یک تخفیف را دارد. مدیر طرح 
کسی های  خودروهای برقی وزارت صمت درباره قیمت تا
کسی  برقی توضیح داد: خودروهای برقی که به عنوان تا
استفاده می شوند کمتر از ۲۰ هزار یورو قیمت دارند که برابر 
با رقمی حدود یک میلیارد و ۲۰۰ میلیون تومان است و با 
توجه به یارانه ای که قرار است پرداخت شود در واقع خریدار 
کسی برقی آن را با نصف قیمت واقعی خریداری  کنونی تا
می کند. وی همچنین درباره تامین زیرساخت های مربوط 
کسی های برقی گفت: همزمان با افزایش واردات  به شارژ تا
خودروهای برقی در ماه های پیش رو ایجاد ایستگاه های 

شارژ نیز در شهرهای سراسر کشور توسعه می یابد. 

اخبار

بازار سرمایه منفی شد
 پس از رشد روز گذشته بازار بورس، سه 
شنبه شاخص کل حدود ۵۰۰۰ واحد افت کرد 
و به عدد دو میلیون و ۲۰۱ هزار واحد رسید. 
بازار بورس پس از نوسانات هیجانی روزهای 
، دیروز یکپارچه سبزپوش شد و اغلب  اخیر
نمادها با صف خرید مواجه شدند. دیروز اما 
این بازار با کاهش مواجه شد و شاخص کل 
با افت ۴۹۹۹ واحد در عدد دو میلیون و ۲۰۱ 
هزار و ۹۰۸ واحد ایستاد. شاخص هم وزن نیز 
۲۸۳۳ واحد کاهش پیدا کرد و به ۷۲۳ هزار و 
۱۶۶ واحد رسید. تعداد معاملات دیروز بورس 
بیش از ۲۱۶ هزار فقره بود که ارزش آن بالغ بر 
۴۷۲۴ میلیارد تومان شد. همانند روزهای 
گذشته فملی و فولاد بیش ترین تاثیر مثبت را بر 
شاخص کل داشتند اما شصتا تاثیر منفی ایجاد 
کنش نیز ذوب، وبملت  کرد. از نمادهای پرترا
و فملی بودند. روز سه شنبه بازار فرابورس 
هم همچون بورس افت کرد و شاخص آن با 
۱۰۵ واحد کاهش به رقم ۲۴ هزار و ۶۰۳ واحد 
رسید. دیروز در فرابورس حدود ۹۰ هزار معامله 
به ارزش ۴۸۳۳ میلیارد تومان انجام شد. 
آریا، مارون و شگویا از نمادهای تاثیرگذار بر 
شاخص فرابورس بودند که هر سه قرمز شدند. 
همچنین کرمان، خاور و کرومیت از نمادهای 
کنش فرابورس بودند. در شرایطی که طبق  پرترا
اعلام سازمان بورس قرار بود دیروز آخرین 
روز محدودیت دامنه نوسان در حد مثبت و 
منفی یک درصد باشد، هنوز تصمیمی در این 
کی از  خصوص اتخاذ نشده و پیگیری ایسنا حا
این است که سازمان بورس دیروز در این زمینه 

تصمیم گیری خواهد کرد. 

 حل مشکل تامین لاستیک 
به زودی

کید بر اینکه خودروسازان   وزیر صمت با تا
باید به تعهدات خود پایبند باشند، در غیر 
این صورت به قوه قضائیه معرفی خواهند 
شد، درباره حل مشکلات تامین لاستیک 
لاستیک  انجمن  با  که  توافقاتی  با  گفت: 
داشتیم به زودی مشکلات در این بخش 
نیز حل خواهد شد. عباس علی آبادی در 
جلسه پاسخگویی برخط در مرکز ارتباطات 
مردمی ریاست جمهوری به  صورت تلفنی 
به مشکلات برخی شهروندان پاسخ داد. 
اینکه  بیان  با  این جلسه  وزیر صمت در 
توجه  مورد  باید  که  موضوعی  مهم ترین 
قرار گیرد، تولید و تجارت است، اظهار کرد: 
، نقش  برای مثال در مورد نظارت بر بازار
که نمی توان به  مردم، نقش اصلی است، چرا
اندازه همه واحدهای تولید و صنفی بازرس 
گزارش های  کرد، بنابراین باید از  مستقر 
به  پاسخ  در  وی  کنیم.  استفاده  مردمی 
سوال شهروندی در حوزه تغییر اجباری 
خودروهای ثبت نامی سامانه یکپارچه به 
بهانه ارتقای محصولات و افزایش قیمت با 
نام های جدید، گفت: تمرکز وزارت صمت 
توسعه تولید کیفی و کمی خودرو، کاهش 
قیمت تمام شده و تولید خودرو رقابتی 
است و تمرکز اصلی وزارتخانه نیز حرکت به 
سمتی است که خودرو از کالایی سرمایه ای 
خاص  موضوع  مورد  در  اما  شود.  ج  خار
مطرح شده، وفق قانون هر قرارداد و تعهدی 
داده شده خودروساز موظف است که طبق 
گر خودروساز به تعهدات  قانون عمل کند و ا
صمت  وزارت  موضع  نکند،  عمل  خود 
حمایت از مصرف کننده است و خودروساز 
متخلف را به قوه قضائیه معرفی می کند. این 
گر خودروسازی  مقام مسئول ادامه داد: ا
می خواهد قرارداد را کنار بگذارد و خودروی 
جایگزین ارائه کند، این موضوع باید با توافق 
طرفین باشد و در غیر این صورت از مشتری 
حمایت می کنیم. درباره خودروی تارا ۵ هم 
که در این جلسه گفته شد با تغییر گیربکس 
افزایش قیمت بیش از ۱۹۰ میلیون تومانی 
داشته و مشتری هم وادار به خرید محصول 
انجام  بررسی های لازم  یافته شده،  ارتقا 
گر خودروساز به تعهد خود  خواهد شد و ا
عمل نکرده باشد، از مصرف کننده حمایت 
خواهیم کرد. علی آبادی درباره نوسانات 
قیمت لاستیک خودرو و نحوه تخصیص 
، گفت: تولید  لاستیک به قیمت دولتی نیز
لاستیک در کشور سالانه ۲۱ میلیون است، 
کشور ۲۲ میلیون خودرو  که در  در حالی 
گر فرض کنیم که هر خودرو در سال  داریم و ا
یک لاستیک نیاز دارد بر اساس استاندارد 
بین المللی ۲۲ میلیون حلقه لاستیک نیاز 
داریم و علاوه بر این با توجه به تولید سالانه 
بیش از یک میلیون و ۳۰۰ هزار خودرو که 
هر کدام ۵ حلقه لاستیک نیاز دارند، میزان 
نیاز واقعی کشور سالانه ۲۷ میلیون است. 
بنابراین در این حوزه ناترازی وجود دارد. 
وی افزود: برای رفع این ناترازی از سال 
گذشته واردات افزایش یافته و تعرفه واردات 
هم از ۳۵ درصد به ۱۰ درصد کاهش یافته 
تشویق  برای  قبل  سال  همچنین  است. 
تولیدکنندگان به تولید بیشتر اجازه افزایش 
قیمت ۲۰ درصدی را دادیم و از سوی دیگر 
در آن زمان ارز تخصیص یافته از ۲۸ هزار و 
۵۰۰ تومان به بیش از ۳۸ هزار تومان افزایش 
اندیشیده   تمهیدات  با  امیدوارم  یافت. 
شده به زودی مشکلات تامین لاستیک 

حل شود. 

: صنعت  آرمان ملی – صدیقه بهزادپور
خودرو تقریباً هر سال و گاهی چند بار در سال 
مدل های مختلف فروش را تجربه می کند به 
دلایل مختلف پس از مدت کوتاهی متوقف 
ح هایی نیز مانند  می شود. در این راستا طر
واردات خودرو، خبر ساخت خودروهای برقی 
ح می شود که آنها نیز به دلیل نبود  و.... مطر
جامعیت وهماهنگی سازمان های دخیل در 
این امر عقیم می ماند. کارشناسان معتقدند تا 
زمانی که زیرساخت صنعت خودرو بهبود نیابد 
کمیت جامعی در این زمینه وجود نداشته  و حا
باشد نمی توان امید به نجات صنعت و بازار 

خودرو در این حوزه داشته باشیم. 
  خودرو نیازمند مدیری اقتصاددان و 

سیاستمدار است
صنعت  کارشناس  مصطفوی،  مرتضی 
گفت:  خودرو در این باره به »آرمان ملی« 
ساختار صنعت خودرو دارای مشکلاتی است 
که نیازمند تغییراتی در سطح کلان است و تا 
زمانی که این تغییر و تحول دراین زمینه ایجاد 
نشود، هیچ برنامه ریزی و سیاست گذاری 
و  اجرایی  قدرت  کارآمد  و  مثبت  هرچند 
عملیاتی شدن در کشور را نخواهد یافت. در 
حال حاضر مدت هاست که صحبت از واردات 
خودروی کارکرده به کشور است، اما آیا واقعاً 
دست های پنهان در این امر اجازه اجرایی 
شدن این امر را داده است، در حقیقت مدیران 
و مسئولان در حوزه صنعت خودرو بیش از 
آنکه دراین صنعت خبره باشند بیشتر نیاز 
به کارآمدی در عرصه سیاسی دارند تا بتوانند 
در سایه برخورداری از روابط مفید سیاسی به 
ح های خود در حوزه  اجرای تصمیمات و طر
خودرو امیدوار باشند در غیراینصورت می توان 
به یقین گفت که طرح های توسعه ای خودرو 
در خلاء تداخلات امور سیاسی در صنعت 
خودرو ابتر خواهد ماند. این کارشناس ادامه 
داد: ارتقای صنعت خودرو ضرورتی است که 
برخی از مدیران در سطوح مختلف مانند 
وزیر صنعت فعلی نیز با نگاهی مثبت به آن 
می پردازد، اما با وجود روابط نسبتاً بهینه با 
حوزه های سیاسی تا کنون نتوانسته است 
دستاوردهای مثبتی در بخش اجرایی در 
ح هایی مانند؛ واردات خودرو،  خصوص طر
توسعه خودروهای برقی و... داشته باشد که 
کی از زیرساخت و بستر نامناسب برای  خود حا
اجرای طرح هایی که می تواند صنعت خودرور 
را از انحصار خارج کند، چرا که صنعت خودرو 
در حال حاضر صنعتی سیاست زده، رانتی، 
کید براستمرار فضای  حمایتی است که با تا
انحصار اجازه توسعه به این صنعت را به شکل 
مطلوب نمی دهد و در تقابل با اهداف رشد 

واقعی در این زمینه است. 
 تصمیمات وزیر صمت از جامعیت در 

اجرا برخوردار نیست
اینکه رویکردهای صورت  بر  کید  تا با  او 
کنون باعث ارتقای  گرفته توسط وزیر صمت تا
گفتمان صنعت خودرو شده است، گفت: شرط 
لازم برای توسعه هر صنعتی بهبود شرایط 
گفتمان است، اما قطعاً شرط کافی نیست و 

تا زمانی که صنعت خودرو در گیرودار اِعمال 
تغییر  برای  توقعی  نمی توان  باشد  نفوذها 
وبهبود داشته باشیم، در حقیقت فضای 
انحصاری کنونی اجازه اجرایی شدن طرح ها 
که هیچ حکمرانی واحدی در  را نمی دهد، چرا
این حوزه وجود ندارد و دست های بسیاری 
از داخل و خارج از این صنعت، بازار را هدایت 
می کنند، در حال حاضر علی آبادی وزیر صمت 
از بخش ها توانسته است برخی  در برخی 
ح ها را پیگیری و به جایی برساند اما  از طر
کنون نتوانسته است در تعامل با بانک  تا
مرکزی در باره تامین نیاز ارزی خود برای 
واردات به جایی برسد، که دلیل آن را هم باید 
در ساختار جزیره ای این صنعت جست وجو 
کرد، در حقیقت پیشرفت صنعت خودرو نیاز 
به حکمرانی واحد و جامعی دارد که به پشتوانه 
تصمیمات واحد بتواند باعث رشد هر صنعتی 
از جمله صنعت خودرو شود، نه آنگونه که 

کنون قائم به فرد است.  ا
 صنعت خودرو نیاز به حکمرانی واحد 

دارد
کرد:  کارشناس صنعت خودرو بیان  این 
وقتی صنعت خودرو ما عقب و درگیر رانت 
کمکی به آن  است، با واردات خودرو هیچ 
پایین  را  خودرو  قیمت  لزوما  و  نکرده ایم 
نمی کند،  اضافه  کیفیت ها  بر  و  نمی آورد 
سیاستگذاری های ما جزیره ای است و در 
سیاست واردات خودرو توسط همه افراد، همه 
جوانب مربوط به خودرو در کشور سنجیده 
نشده است. اینکه این ارز از کجا تامین خواهد 
شد و کنترل فشار تقاضا بر بازار در آن دیده 
گر ارز داریم، پس چرا قیمت  نشده است. ا
دارو و همه اقلام معیشتی در کشور اینگونه 
افزایش می یابد؟! چرا ارزش پولمان در حال 
کاهش است؟! مصطفوی توضیح داد: بهترین 
گزینه برای رهایی صنعت خودرو این است که 
در دولت ستاد یا مرکزی برای رشد و توسعه 
صنعت خودرو تشکیل شود که همه بخش ها 
در کشور تحت نظر آن سازمان با قدرتی که با 
قدرت ستادی مانند ستاد مقابله با کرونا در 

زمان خود برابری می کرد بخش های مختلف 
را ملزم به فرمان پذیری و مقابله با رانت و... 
کند و نظارت جدی هم در  در این صنعت 
این حوزه به دور از انحصارطلبی ها و... وجود 
داشته باشد تا بتوان به رشد این صنعت 
امیدوار بود. این رویکرد فرآیندی است که 
پیش از این در کشورهایی مانند چین با اِجماع 
تمام ظرفیت ها در دیگر صنایع مانند فولاد، 
حوزه نیرو و... توانست با محوریت بخشیدن به 
چند بخش در اقتصاد از جمله صنعت خودرو، 
به یکی از قدرت های برتر در صنعت خودرو 
کمیت با معرفی  تبدیل شود. در حقیقت حا
سازمانی در سطح کلان به عنوان حکمرانی 
واحد به عنوان نظام تصمیم گیری همه را 
ملزم به رعایت الزامات معرفی شده در این 
بخش کرد، به این ترتیب از اظهارات و اقدامات 
ضد و نقیض در این صنعت که عامل اصلی 
کندگی رفتار و عمل در این صنعت است  پرا
جلوگیری می شود. این کارشناس افزود: این 
رویکرد پیش از این در حوزه بانکی با تجمیع 
حساب های بانکی ودسترسی به حساب های 
فرد قابل مشاهده است و همه بانک ها هم 
تحت نظارت وفرماندهی بانک مرکزی در حال 
فعالیت هستند که باعث رشد وتوسعه ونظم 
بخشی به طرح های اعلام شده در این حوزه 
می شود. صنعت خودرو نیز نیاز به فرماندهی 
دارد که با پشتوانه حوزه مقتدر علاوه بر حرکت 
در مسیر توسعه به صورت یکپارچه، با نظارت 
بهینه از انحصارطلبی ها و مشکلات احتمالی 

در این حوزه نیز جلوگیری کند. 
 مردم از خواسته های خود دورتر شدند

کایی، کارشناس بازار خودرو  امیرحسین کا
درباره چالش های پیش روی صنعت خودرو 
به  که  بود  سالی  بدترین   ۱۴۰۲ سال  گفت: 
عمر کاری ام خود دیده ام، بخش مونتاژی 
۵۸ درصد رشد را به خود دید و سهم آن از 
نظر تعدادی از ۵ درصد به ۲۳ درصد رسید. 
همزمان ما دیدیم که با قیمت گذاری دستوری 
چگونه این توازن را کامل به هم ریختند. از یک 
که ایران خودرو  طرف البته خوب است؛ چرا

و سایپا انحصاری هستند و این انحصار باید 
شکسته شود، اما نتیجه ماجرا برای مردم این 
بوده که مردم از خواسته های خود روز به روز 
کایی افزود: در حوزه واردات  دورتر شدند. کا
تلاش شد که واردات آزاد شود، اما زمان برد تا 
این اتفاق بیفتد. بالاخره از زمانی که واردات 
آزاد شود تا زمانی که به بازارهای منطقه بروید، 
زمان می برد. یک چیزی در حدود ۱۰ هزار 
خودرو آمده و ۹۳ هزار خودرو ثبت سفارش 
شده است. درست است وعده های مسئولان 
برای واردات به طور کامل اجرا نشد و قرار بود 
۲۰۰ هزار خودرو بیاید و ۱۰ هزار خودرو وارد شده، 

ولی راه باز شده است. 
 خودروسازان امسال تضعیف می شوند

کارشناس صنعت خودرو می گوید:  این 
به طور طبیعی ایران خودرو و سایپا امسال 
تضعیف می شوند؛ آن هم با این همه زیانی 
درباره  که  داستان هایی  و  دارد  وجود  که 
خصوصی سازی می بینیم. با توجه به تورمی 
که پارسال داشتیم و تورم مشابهی که ظاهرا 
امسال داریم، عقب ماندگی ایران خودرو و 
سایپا به لحاظ قیمتی بیشتر خواهد شد. پس 
ما در حوزه خودروهای نسبتا ارزان قیمت با 
چالش های بسیار جدی روبه رو هستیم و 
برعکس، در بخش مونتاژی اوضاع خوب است 

که همزمان واردات هم انجام می شود. 
 سال ۱۴۰۳، سال عجیب صنعت خودرو 

است
کایی در ادامه با اشاره به واردات خودرو  کا
می گوید: امسال موانع مربوط به واردات خودرو 
برطرف شد، اما این که چرا وعده ها محقق 
نشد، دلیل این است که از لحظه ای که موانع 
کره با طرف های مقابل  رفع شود، تازه مذا
شروع می شود. ۹۳ هزار خودرو را رسما اعلام 
کردند ثبت سفارش شده است. اتفاق دیگری 
هم افتاده که سال ۱۴۰۱ تازه کرونا تمام شد. در 
دوره کرونا، مشکل کمبود خودرو در دنیا وجود 
داشت. در این یکی دو ساله این وضعیت 
به تدریج برطرف شده است، در نتیجه سال 
گر ارز داشته باشیم،  جدید، سالی است که ا
به سرعت میزان واردات افزایش می یابد. این 
کارشناس صنعت خودرو عنوان می کند: حالا 
آن طور که دولت وعده می دهد که درآمد ارزی 
بهتر شده و پول های بلوکه را هم از این طریق 
می خواهند وارد کنند و تحریم ها را دور بزنند، 
خب واردات افزایش پیدا می کنند و امیدواریم 
بر  می رسیم.  می دهند،  که  وعده هایی  به 
این اساس، در بخش متوسط قیمت ها که 
خودروهای بالای یک میلیارد تومانی است، 
یک بازار بسیار متنوع و رقابتی داریم؛ البته به 
معنای این نیست که قیمت ها پایین می آید، 
زیرا ارزش ریال پایین می آید، ولی در بازار شاهد 
فروش قسطی خودرو هستیم، زیرا خریدار 
وجود ندارد. سال ۱۴۰۳، سال عجیبی است، 
زیرا از یک طرف در بخش خودروهای زیر یک 
میلیارد با چالش های جدی روبه رو هستیم 
و نمی دانیم چه اتفاقی می افتد، اما از آن 
طرف در بخش خودروهای بالای یک میلیارد 

تومان، تنوع زیاد داریم و رکود اتفاق می افتد. 

»آرمان ملی« در گفت وگو با کارشناسان چالش های ماندگار صنعت خودرو را بررسی می کند

 خودرو ؛ صنعتی با فرماندهی سیاسی
   سیاستگذاری جزیره ای در صنعت خودرو                    نیاز صنعت خودرو؛ فرماندهی واحد و مقتدر

  سخنگوی اقتصادی دولت گفت: دولت نفت 
خود را با نرخ ارزی تسعیر می کند که در بودجه 
مشخص شده و سایر قیمت ها هیچ نفعی برای 
سخنگوی  خاندوزی  احسان  ندارد.  دولت 
اقتصادی دولت در نشست مشترک با ریاست 
سازمان برنامه و بودجه با تبریک به مردم برای 
کشورمان  پاسخ غرورآفرین نیروهای مسلح 
گفت: دولت  به تعدی رژیم اشغالگر قدس 
سیزدهم ۲ رویکرد مهم در حوزه مالیه عمومی 
را سر لوحه امور قرار داده بود؛ اولین رویکرد 
معطوف به شفافیت و انضباط بخشی به دخل و 
خرج دولت و شرکت های دولتی از مسیر اجرای 
حساب واحد خزانه و پرداخت به ذی نفع نهایی 
بود. وی افزود: در بخش دوم هدف گذاری دولت 
این است که ارتقا سهم درآمدهای پایدار از 
بودجه عمومی را افزایش قابل اعتنایی بدهد. 
گذشته  کرد: در سه سال  خاندوزی تصریح 
نسبت درآمدهای پایدار که مجموع درآمدهای 
غیر نفتی و استقراض را شامل می شود به ۵۲ 
درصد در سال ۱۴۰۲ افزایش پیدا کرد و امیدوارم 
در سال ۱۴۰۳ به نسبت ۶۰ درصد نزدیک شویم. 
سخنگوی اقتصادی دولت تصریح کرد: امسال 
خ  برای سومین سال پیاپی شاهد کاهش نر
مالیات بر واحدهای تولید هستیم به نحوی 
که در سال ۱۴۰۰ کاهش ۵ درصدی، در سال 
۱۴۰۱ کاهش ۷ درصدی و امسال نیز کاهش ۵ 
درصدی را شاهد خواهیم بود که این مسئله 
در تاریخ بودجه ریزی بی سابقه بوده است. 
خاندوزی با اشاره به اقدام مهم دولت برای 
جبران کمبود نقدینگی شرکت ها گفت: دولت 
بنا دارد تا پایان مهرماه امسال برای کاهش فشار 

به نقدینگی شرکت ها و وارد کنندگان کالاهای 
اساسی، به جای دریافت مالیات و عوارض 
آن ها به صورت نقد، ضمانت نامه بانکی، اسناد 
خزانه و اوراق گام را جایگزین کند. وی افزود: 
خ مالیات و استفاده از  کاهش نر امیدواریم 
ابزارهای جدید برای تسویه شاهد رفع برخی از 
مشکلات تولیدکنندگان کشور باشیم. خاندوزی 
گذاری سهام شرکت های دولتی گفت:  درباره وا
گذار شده و  بخش عمده سهام ها در گذشته وا
بخش کمی مانده است که آن هم به سرعت در 

دستور کار قرار می گیرد. 
 عملکرد دولت در بخش مولدسازی

 وی با بیان اینکه در خصوص مولدسازی 
هم دو ردیف عملکردی داریم، اظهار کرد: یکی 
گذاری نقدی  گردش حساب خزانه یعنی وا
مانده اموال دولت که رقم چشمگیری نیست 
ردیف دوم تهاتر دارایی های مازاد دولتی ها با 
پیمانکاران طرح های عمرانی است؛ یعنی ملک 
مازاد در استان ها شناسایی شده ارزش گذاری 
پروژه  تکمیل  بابت  و  شده  قیمت گذاری  و 
عمرانی به پیمانکار داده می شود تا پیمانکار 
دیگر منتظر بودجه نماند، این ۶۰ همت تکلیف 
قانون بودجه هم انجام می شود ضمن اینکه به 
طور شفاف اطلاع رسانی خواهد شد. سخنگوی 
اقتصادی دولت خاطر نشان کرد: در قانون 
بودجه ۱۴۰۳ اعدادی به عنوان تکالیف دولت 
ج شده  برای فروش سهام و مولدسازی در
است که ۶۰ همت تکلیف بودجه امسال برای 
گذاری شرکت های دولتی است نزدیک به  وا
گذاری  ۶۰ همت هم تکالیف مولدسازی و وا
دارایی های مازاد تکلیف شده ۱۳۰ همت از 

محل انتقال سهام شرکت های دولتی به تأمین 
اجتماعی برای رد دیون تأمین اجتماعی انجام 
شده است. این اتفاق برای تأمین اجتماعی 
انجام می شود در حال گذراندن مراحل اولیه 

است. 
خاندوزی درباره سامانه مودیان بیان کرد: 
تا دو روز قبل ۱۳۷ هزار مودی به این سامانه 
متصل شده اند و مجموعاً بیش از ۱. ۵ میلیارد 
صورت حساب الکترونیکی صادر شده است که 
۵۷ درصد از طریق شرکت های معتمد هستند 
و ۴۰ درصد سایر شرکت های بوده است بنای 
سازمان مأمور مالیاتی این است که با دقت 
کامل کار انجام شود. با توجه به اینکه در سال 
اول اجرا قرار داریم فعلاً از ابزارهای تشویقی 
کنون از جریمه استفاده  کنیم و تا استفاده 
گفت: در  نکرده ایم. وی درباره بازار مسکن 
دهه ۱۳۹۰ یکی از نقاط ضعف سیاست گذار این 
بود که به دلیل غایب بودن دولت در تنظیم 
گری بازار مسکن، باعث می شد سایر نوسانات 
سرریز خود را در بازار مسکن نشان دهد. دولت 
سیزدهم تلاش کرد این رویکرد را تغییر دهد و به 

مدیریت و تنظیم گری بازار مسکن کمک کند. 
  برنامه دولت برای کنترل اجاره بها

وزیر امور اقتصادی و دارایی ادامه داد: 
مهم ترین اقدام ارائه لایحه برای ساماندهی 
اجاره بهاست که با فوریت به مجلس ارسال 
شورای  هستیم  منتظر  روزها  همین  شد. 
نگهبان مصوبه نهایی لایحه مذکور را قبل از 
شروع فصل نقل و انتقالات به دولت ارسال 
کند. در این قانون ظرفیت های خوبی از جمله 
اعمال مشوق برای موجرانی که اجاره بها را از 
حد مشخصی افزایش نمی دهند و بالعکس 
برای موجرانی که از حد مشخص شده بیشتر 
اجاره بها بگیرند محکوم خواهند شد. وزارت راه 
و شهرسازی هم طرفیت جدیدی برای افزایش 

نظارت بر زنجیره بازار مسکن می یابد. خاندوزی 
افزود: تکمیل پروژه های ساخت مسکن از 
جمله مسکن مهر و نهضت ملی مسکن هم 
به کنترل بازار کمک خواهد کرد. سخنگوی 
خ ارز  اقتصادی دولت در مورد نوسانات نر
گفت: دلیل تأخیر نهایی شدن قانون بودجه 
۱۴۰۳ اجرای آئین نامه مجلس شورای اسلامی 
برای بررسی ۲ شوری بودجه است. اما این 
تأخیر ارتباطی با نوسانات اخیر بازارها ندارد. 
متأسفانه این رویکرد که دولت به دلیل تأمین 
بودجه خود تن به افزایش قیمت ارز می دهد 
یک رویکرد اشتباه است. وی افزود: دولت نفت 
خود را با نرخ ارزی تسعیر می کند که در بودجه 
مشخص شده و سایر قیمت ها هیچ نفعی 
برای دولت ندارد. به گفته خاندوزی، علاوه 
بر آن ملاحظات سیاسی دولت ها و همچنین 
ملاحظات اجتماعی نیز دولت ها را به سمت 
ثبات بازارها هدایت می کند. خاندوزی درباره 
محل تأمین بودجه های مسکن مهر گفت: 
تمام هزینه هایی که برای تکمیل پروژه های 
مسکن انجام می شود صرفاً از محل صندوق 
ملی مسکن امکان پذیر است. البته منابع 
این صندوق تقویت خواهد شد. وزیر امور 
اقتصادی و دارایی در پاسخ به سوال مهر در 
و  افزایش قیمت بلیت هواپیما  مورد زمان 
احتمال آزادسازی قیمت گذاری بلیت اظهار 
کرد: تا امروز که در خدمت شما هستم و رأی 
دیوان عدالت اداری رسماً مشخص نیست 
مسئولیت نهایی قیمت گذاری بر عهده ستاد 
تنظیم بازار است.  وی افزود: شورای عالی 
هواپیمایی بررسی های لازم را کرده و پیشنهاد 
خود را به ستاد تنظیم بازار ارسال کرده است و 
منتظر بررسی پیشنهاد شورا در ستاد هستیم. 
مگر اینکه رأی دیوان مسیر تعیین قیمت گذاری 

بلیت هواپیما را تغییر دهد. 

سخنگوی اقتصادی دولت: 
دولتهیچنفعیازنوساناتنرخارزنمیبرد


